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Vážení Tepličáci, 
máme za sebou první měsíc roku 2023. Co se událo? 
 
Ještě před Vánoci se nám podařilo řádně připravit naši sjez-
dovku a 25.12. jsme zahájili lyžařskou sezonu. Ta trvala ce-
lých pět dnů, než ji teplé a deštivé počasí na celý leden přeruši-
lo. Předpověď na následující dny přece jen slibuje mírné 
ochlazení, a tak všichni doufáme, že si v únoru ještě zalyžuje-
me. Lepšící se sněhové podmínky v závěru ledna nám také 
umožnily pokusit se připravit na krátkou dobu běžkařskou 
stopu od školy na Bukovou horu a ovál na fotbalovém hřišti.  

 

„Nezimní“ počasí využili pracovníci technických služeb k 
úklidu posypu chodníků  a komunikací a k přestěhování sběrny 
elektroodpadu z garáže u hotelu Sokol do areálu sběrného dvo-
ra. Uvolněný prostor využije naše jednotka dobrovolných hasi-
čů k parkování „staré“ cisterny Tatra 148, kterou jsme si ve 
shodě s okresním vedením Hasičského záchranného sboru po-
nechali v majetku. 

Dokončena byla výstavba nového vstupu a skladu na dvoře 
základní školy. Probíhá rekonstrukce kanceláří úřadu. K té nás 
vedla především myšlenka zajištění větší vstřícnosti k veřej-
nosti a zlepšení pracovního prostředí pro zaměstnance. Po 
dlouhých desetiletích se zastaralé a mnohdy nevyhovující pro-
středí promění v moderní, odpovídající dnešním požadavkům. 
Dojde také k přestěhování pracovníků stavebního úřadu a by-
tové kanceláře do přízemí, aby již občané nemuseli stoupat po 
schodech do 1. patra. Tam se naopak přestěhují účetní a ve-
doucí hospodářského odboru. Po dobu rekonstrukce bude bě-
hem února provoz úřadu zajištěn v provizorních prostorách 
zasedací místnosti a obřadní místnosti. 
 
Zastupitelé města se 12. ledna sešli na pracovním jednání, kde 
se seznámili s probíhajícími přípravami 40. ročníku Meziná-
rodního horolezeckého filmového festivalu a diskutovali pře-
devším o budoucnosti a možnostech zajištění dalšího provozo-
vání sportcentra, sjezdovky, koupaliště, objektu městského 
dvora a případné výstavbě nové hasičské zbrojnice. 

Josef Bitnar, starosta 

 
Dobrý den, vážení spoluobčané, 
slíbil jsem sobě, své rodině i přátelům, že nebudu podněcovat 
negativní náladu v našem krásném městě, a hlavně sobě, že se 
již nebudu primárně ucházet o křeslo starosty na teplické rad-
nici. Druhé dodržím a dodržel bych už daleko dříve, před ko-
munálními volbami v roce 2018, kdybych se nenechal svým 
okolím přesvědčit, že to ode mne není správné rozhodnutí. 
První slib se budu snažit plnit, přestože se ukazují okolnosti, 
na které musím reagovat, které nesmí zůstat nevysvětleny, 
případně je potřeba uvést věci na pravou míru. 
V lednovém čísle Teplických ozvěn uvedl pan starosta, v reka-
pitulaci činností za rok 2022, jednu zásadní nepřesnost, kterou 
musím vysvětlit, jak to vidí „druhá strana“. Tedy, že za minu-
lého vedení (starosty Brandejse) byl zisk ze skal 2mil. a oni 
mají 3x vyšší "příjmy do rozpočtu". Dříve byl zisk=pronájem, 
náklady=NULA, někdy materiální výpomoc dřevem na opravy 
lávek a schodů. Dnes jsou příjmy vyšší, snad i těch 6 mil., po 
zdražení vstupného!!!... a ani tak mi to nevychází, protože 
umím násobit a návštěvnost, jak pan starosta přiznal, je výraz-
ně nižší než před covidem. Pan starosta pak neuvádí k příjmům 
náklady za energie, vodu, údržbu okruhu, marketing a přede-
vším zaměstnanecké mzdy a s platy spojené odvody. Dnes 
jsou, logicky, pod městem noví zaměstnanci, noví lidé na údrž-
bě skal, pokladně, provozu infocentra, které měl nájemce 
smluvně ve své režii, a navíc, k tomu všemu, byl pro koordina-
ci rekreačních služeb přijat další manažer, David Hlavatý, plus 
se bude rozšiřovat ekonomický úsek, protože se skalami výraz-
ně přibyla práce na účtování, „kalich přetekl“ a holky to už 
nedávají. Prostě, krátce a jednoduše, záměrně neuvádí žádné 
náklady, které tehdy platil nájemce, a navíc porovnává nepo-
rovnatelná čísla s dobou před rokem 2018, aby pošpinil moje 
jméno. Bohužel tento poměr zveřejnil i před posledními komu-
nálními volbami v zářijovém tzv. volením speciálu TO, který 
nebyl speciálem, ale pouze na závěr tehdejší „trojhlavé vedení 
města“ laskavě povolilo kandidujícím subjektům, včetně těch 
svých, prezentovat kandidáty a program. Prosím čtenáře, aby 
se podívali, jak vypadal volební speciál, mimořádné číslo TO, 
v roce 2018, kdy jsme do speciálu nevložili nic víc, než byl 
prostor každému kandidujícímu subjektu. 
Bohužel se mi zdá, že i u nás, v malém městečku na hranicích, 
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použila skupina populistů taktiku marketéra Prchala, který 
radí, jak může Andrej Babiš porazit zbytek politického spektra. 
Pátým rokem z pozice opozice sleduji teplickou realitu, snažím 
se reagovat na nepřesnosti, mnohdy i lži a manipulaci a uvádět 
věci na pravou míru. Nechci a nebudu vymýšlet kauzy, jen 
neumím mlčet a strkat hlavu do písku před lží a manipulací. 
Vyzývám proto nové vedení města, aby bylo lepší svých před-
chůdců z let 2018-2022 a zveřejnilo po položkách tabulku 
všech příjmů a nákladů za Teplické skály a infocentrum a 
zvlášť, v samostatných sloupcích tržby a náklady z parkoviště 
u Teplických skal. K tomu, aby uvedli příjmy a náklady stře-
diska koupaliště, sportcentra, SKI areálu Kamenec a autokem-
pu, aby se občan města mohl v přehledné tabulce podívat, ko-
lik nás stojí sportovní a rekreační služby a zda-li se máme v 
blízké budoucnosti bavit o redukci, případně rozšíření aktivit a 
v případě autokempu, zda-li se chováme ke skalám a ATC 
nediskriminačně. 
Přeji všem krásnou současnost a světlou budoucnost, hod-
ně štěstí a především pevné zdraví. 

Milan Brandejs  

 
Pár slov k článku pana zastupitele Brandejse 
Moje informace k výsledkům hospodaření Teplických skal v 
lednovém čísle TO vycházela ze skutečností listopadu loňské-
ho roku a byla správná. Posuďte sami. 
Příjmy do městské pokladny v letech provozování skalního 
okruhu a infocentra najatým provozovatelem Teplické skály 
s.r.o. byly následující:  
2005 až 2007 každoročně    950.000 Kč  
2008 až 2015 každoročně 1.150.000 Kč.  
Poté se k základnímu nájmu začala připočítávat procentuální 
částka podle provozovatelem udávané výše návštěvnosti. 
Uhrazené nájemné postupně činilo: 
2016……...1.435.200Kč                                                                                        
2017……...1.274.890Kč                                                                                                       
2018……...1.867.600Kč                                                                                                 
2019……...1.855.915Kč  
Především v letech 2018 a 2019 byla návštěvnost turistů v 
našich skalách enormní, v termínech svátků docházelo ke 
značným dopravním komplikacím. Byla zaplněna všechna 
parkoviště a desítky automobilů stály na louce „pod komí-
nem“.  
V roce 2020, prvním roce proticovidových opatření, zaplatil 
provozovatel skal do městské pokladny 1.835.985 Kč. Za 17 
let trvání pronájmu tedy město obdrželo ze skal průměrně 
1.195.270 Kč ročně. 
Vstupné postupně stoupalo, od 60 Kč v letech 2007 až 2009, 
přes 70 Kč v letech 2012 až 2017, 100 Kč v letech 2018 a 
2019, až po 120 Kč v roce 2020. Do roku 2018 město navíc 
vracelo zpět provozovateli každoročně částku cca 200.000 Kč 
na údržbu skal, nákup dřeva apod. O tuto částku byl tedy pří-
jem ze skal nižší. 
Od roku 2021 provozuje okruh skalami a infocentrum město. 
Základní vstupné bylo sníženo na 110 Kč. První rok provozu 
2021 byl opět ve znamení covidových omezení. Čistý zisk z 
provozu činil 1.843.616 Kč.  
Nyní již mám k dispozici konečná čísla k 31.12.2022. Vzhle-
dem k tomu, že počet turistů nedosáhl předcovidových let, 
obešla se sezóna bez dopravních  komplikací. Příjem ze skal se 
zastavil na částce 9.215.158 Kč a z infocentra 637.562 Kč. 
Výdaje, kam patří energie, mzdy, materiál, služby, nákup zbo-
ží a ostatní další výdaje, stouply do konce roku v součtu obou 
provozů na 4.975.222 Kč. Čistý zisk je 4.877.498 Kč. A je 
tedy opravdu více jak trojnásobný, než byl průměrný roční 
příjem z pronájmu v posledních sedmnácti letech. Tolik fakta. 
O průběžných výsledcích hospodaření (příjmech i výdajích) 

minulé sezony ve skalách, na parkovišti, Sportcentru, auto-
kempu i koupališti byli všichni zastupitelé podrobně informo-
váni (v tabulkách) již v Rozboru hospodaření města k 
31.8.2022. Čísla zveřejněná v lednovém čísle TO, tak pro ně 
nebyla nijak překvapující. Dnes již ale můžeme pouze speku-
lovat, o jak velké příjmy město přišlo tím, že si dlouhá léta 
okruh skalním městem neprovozovalo samo. 

Josef Bitnar, starosta 

 

Kroniky jsou svým způsobem poklad 
Město Teplice nad Metují vydalo na DVD zdigitalizované 
kroniky města a obce Zdoňov. Kromě precizního zpraco-
vání a originálních ilustrací se k nim váže také zajímavý 
příběh kronikáře Vratislava Rutha.  
Nápad na vydání zdigitalizovaných kronik města Teplice nad 
Metují a obce Zdoňov vznikl jako součást loňských oslav 660 
let od první písemné zmínky a 50 let od povýšení na město. V 
lednu letošního roku se podařilo nápad zrealizovat a DVD je 
na světě. Jedná se o pamětní knihy Teplic nad Metují z let 
1948–1961 a 1972–1991 a dále zdoňovské kroniky z let 1951–
2003. „Chtěli jsme, aby kroniky byly pro všechny dostupné, 
proto jsme je nechali převést na DVD, které je možné za 90 
korun koupit v infocentru,“ říká místostarostka Věra Prokopo-
vá.  
Nahlížení do pamětních knih nebylo až dosud jednoduché, 
originály kronik z let 1948–1961, které vedl Vratislav Ruth, 
jsou uložené v archivu v Náchodě a jsou zdigitalizované. Kaž-
dý, kdo by si je chtěl prohlédnout, musí se nejdříve objednat 
do badatelny a bohužel ani zdigitalizovaná podoba není s ohle-
dem na GDPR nikde veřejně dostupná. Originály kronik z let 
1972–1991, které vedl pan Sedláček, byly uložené na Měst-
ském úřadě v Teplicích nad Metují, ale ani do nich nebylo 
snadné nahlédnout, aby se nepoškodily. „Nechali jsme je proto 
zdigitalizovat. Zároveň jsme požádali pana Kopeckého, kroni-
káře ze Zdoňova, o zapůjčení zdoňovské kroniky a také tyto 
jsme nechali převést do digitální podoby. Jde o záznamy z let 
1951–2003,“ říká Věra Prokopová. Digitalizaci provedla hra-
decká společnost, která se tomu věnuje. Kopie kronik jsou 
nově rovněž dostupné v tištěné podobě v místní knihovně a na 
městském úřadě. Výhodou digitalizovaných kronik je jejich 
snadné procházení, listování a možnost zvětšení si drobného 
písma.  

Zajímavostí teplických kronik, které vedl Vratislav Ruth, je, že 
kromě záznamu nejrůznějších událostí, jež se během roku sta-
ly, obsahují také historické údaje o Teplicích nad Metují. 
„Teplice byly před válkou Wecklesdorf, veškerá historie byla 
vedena v němčině a v divokých měsících těsně po válce se 
bohužel všechno zničilo. Nezůstalo nic,“ uvádí Věra Prokopo-
vá. Původní kroniky města vedl německý poštmistr a badatel 
pan Klein, zabýval se historií a rovněž vybudoval dnes již za-
niklé muzeum Weckelsdorfu. Bydlel na Kamínku a shodou 
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okolností byl švagrem svého následovníka Vratislava Rutha, 
jenž byl v té době archivářem na Sychrově. Pan Klein zemřel 
ještě před vypuknutím války, ale díky rodinným vazbám se po 
válce do Teplic nad Metují přestěhoval Vratislav Ruth, který 
tou dobou právě odcházel na penzi. V rámci doosidlování po-
hraničí se mu podařilo získat dům po svém švagrovi. 
„Domníváme se, že právě tam našel historické materiály, jež 
tam pan Klein zanechal. Teplická kronika tak díky tomu sahá 
ještě do předválečného období a je to jeden z mála dostupných 
historických pramenů, které máme“, upozorňuje Věra Proko-
pová a dodává: „Je to svým způsobem poklad.“  
Kromě zajímavého příběhu a zaznamenaných událostí jsou 
teplické kroniky doprovázeny originálními, pečlivými kresba-
mi Vratislava Rutha. „V náchodském archivu si naši kroniku 
velmi cení právě kvůli její výtvarné stránce. Když archiv občas 
pořádá nějakou výstavu, teplické kroniky nikdy nechybí,“ říká 
Věra Prokopová.  
V letech 1972–1992 vedl teplickou kroniku pan Sedláček. Poté 
nějakou dobu kroniku nikdo nevedl, po roce 2000 ji krátce 
vedla současná místostarostka Věra Prokopová. V současnosti 
kroniku nikdo nevede. „Není to tak snadné jako dřív. Vzhle-
dem k GDPR je dnes vlastně nemožné někde uvádět jména a v 
podstatě to přestává dávat smysl. Například údaje o předcích 
tam dnes nikdo nenajde,“ říká Věra Prokopová. Město Teplice 
nad Metují by přesto uvítalo, kdyby se vedení kroniky chtěl 
někdo ujmout.  

Michaela Plchová, nase.broumovsko.cz  

 
Jsem rád, že držíme vysoký standard závodu 
Vášnivý cyklista, horolezec a organizátor cyklistických i 
běžeckých závodů Tomáš Čada v Páteční štafetě. 
Jaromír Jirka: Mám rád horské kolo a pokud mi čas a síly 
stačí, tak se na něm snažím jezdit. Mezi cyklisty mám po celé 
republice řadu přátel a když před nimi řeknu, že jsem z Brou-
movska, automaticky si za rovnítko dávají Rallye Sudety. Pro-
to bych se zeptal Tomáše Čady, jakou má představu o dalším 
vývoji tohoto závodu, případně jestli je ještě prostor pro další 
zvedání pořadatelské laťky. 
Tomáš Čada: Maraton horských kol Rallye Sudety odstartuje 
letos 9. září z teplického náměstí 
už po devětadvacáté a pravdou 
je, že bych ho sice rád někam 
posunul, ale se současným pořa-
datelským týmem, rozpočtem a 
počtem startujících jsme rádi, že 
držíme už tak dost vysoký stan-
dard závodu. V současnosti jsme 
bez titulárního partnera, kterého 
po třech letech opět hledáme, ale věřím, že to nějak zvládneme 
a za rok společně oslavíme 30 let se vší parádou. Dokonce 
uvažujeme o tom, že bychom k tomuto výročí vydali knížku o 
historii závodu. Nyní mě ale plně zaměstnává schvalovací pro-
ces celoročně značené trati se Správou CHKO. 
Co Vás v poslední době potěšilo? 
Radost mám z toho, že se po devítileté přestávce v neděli 21. 
května uskuteční 10. ročník silničního cyklomaratonu Sudety 
Tour, který jsme pořádali v letech 2005–2013. Místo startu a 
cíle se přesune z Teplic nad Metují do Broumova a pořadate-
lem bude Josef Říha z CK Pardubice, který získal práva na 
pořádání závodu od SK Redpoint team. Závod se uskuteční s 

podporou města Broumov a s pomocí obcí, kterými trať pove-
de, včetně polského Radkówa. 
Kdyby za Vámi přijela návštěva, kam byste ji na Brou-
movsku poslal? 
Záleží na tom, na jak dlouho by návštěva přijela, protože tady 
to je na delší dobu… Určitě bych je vzal do Teplicko – adr-
špašských skal se zastávkou na kafe, pivo a pizzu v Qádru, na 
Ostaš s občerstvením U Malíka, do Broumovských stěn s ná-
vštěvou restaurace na Hvězdě, nebo na Bor a Hejšovinu s obě-
dem v Machovské Lhotě U Lidmanů. Za kulturou bych je po-
slal do broumovského kláštera, a kdyby to vyšlo, tak večer na 
koncert do undergroundového klubu Eden či vernéřovického 
Soulkostela. 
Jaká kniha leží na Vašem nočním stolku?  
V posteli nečtu, ale místo televize si večer radši otevřu knížku. 
Mohu říct, že pohled na život mi změnily Čtyři dohody od 
Dona Miguela Ruize, které mám vždy po ruce, protože je 
můžu číst vícekrát a pokaždé tam najdu něco nového. Mou 
poslední přečtenou knížkou je První dotek – styk s nekoneč-
nem od Jaroslava Duška a Pavlíny Brzákové a čerstvě mám 
rozečtenou knížku Cesta šamana, kterou napsal Hernán Huara-
che Mamani.  
Kdybyste se mohl kohokoli na cokoli z Broumovska zeptat, 
koho a na co byste se ho zeptal? 
Hlavním posláním námi pořádaného MTB maratonu Rallye 
Sudety je propagace regionu, a proto mě zajímá koncepce tu-
ristického produktu Bike resort Broumovsko a názor ředitele 
Společnosti pro destinační management Broumovska Davida 
Dudy, jak do ní náš závod zapadá a jestli ho bude i nadále pod-
porovat. 

Michaela Plchová, nase.broumovsko.cz 
 

Nová skautská klubovna 
Dne 16. 1. 2023 jsme se sešli poprvé v nové klubovně, kterou 
nám poskytlo město. Klubovna je v prostorách obytného domu 
na Dolních Teplicích, kde dříve bývaly technické služby. Má-
me tam 3 pěkné místnosti, čerstvě vymalované zaměstnanci 
města. V Teplicích je oddíl nejmenších dětí, tzv. Medvíďat, 
který vznikl v lednu 2020, a schůzky se odehrávaly v klubu 
městského úřadu a samozřejmě také venku. V klubu bylo dob-
ře, ale někdy přeci jen byly děti moc slyšet, když to nebylo 
vhod, třeba v době konání zastupitelstva. Nyní má oddíl 13 
členů od čtyř do sedmi let. Děti po první třídě již dojíždějí do 
Police nad Metují, kde sídlí skautské středisko Skaláci, do nějž 
teplický oddíl patří. 
Děkujeme panu starostovi a městu za vstřícnost i ochotu a za 
poskytování klubu v minulosti a teď nové klubovny.  

Helena Mrázová           

 
Tříkrálová sbírka 

Nejprve k průběhu koledy. První skupina vyrazila 
už v sobotu po svátku Třech králů, prošla bytovky 
ve středu Teplic a zazpívala klientům a zaměstnan-
cům Domova Dolní zámek. Hlavní koledovací den 
byla netradičně až další sobota, termín jsme posu-

nuli kvůli skautské hře „Prahou plnou strašidel“, které se chtěli 



někteří koledníci zúčastnit. V klubu městského úřadu, bývalém 
zámeckém sklepě, se králové ustrojili do ministrantských oble-
ků, které pamatují snad již dobu první republiky, přesto jsou 
stále krásné. Všichni si nasadili koruny a Baltazarové si načer-
nili tváře. Jedno dítě nám nepřišlo. Měli jsme naštěstí ještě 
jednoho náhradníka. Bylo jím dítko ze školky, původně se 
mělo jen učit - chodit se skupinkou, třeba jen část úseku a v 
ruce držet Davidovu hvězdu. Osvědčilo se ale dokonale. Nej-
prve jen koledu poslouchalo, ale již na páté zastávce pělo jako 
zkušený koledník. 
 

Po obědě, na který jsme se sešli v klubu, jsme byli pozváni do 
zasedací místnosti úřadu, abychom zazpívali ve volební míst-
nosti. Odpoledne po skončení trasy postupně přicházely sku-
pinky do klubu, kde na ně čekal horký čaj, buchta a koláč, kte-
ré nám darovaly maminky některých králů. Přijela i vedoucí 
skupinky ze Zdoňova, který také v sobotu s králi prošla, a spo-
lečně jsme si popovídali o našich zážitcích z koledy. Děti si 
mezitím zahrály na schovávanou i další hry, ale předtím se 
rozdělily o vykoledované dobroty. Je to taková odměna za 
prochozený den v ulicích města. Horní Teplice a Lachov jsme 
nechali na neděli, kdy už pršelo, proto jsme je prošli zrychleně.  
Letošní rok je rokem krizovým a válečným. Energie podražily, 
lidé šetří a mnohdy hodně podporují Ukrajinu. Ovšem na vaší 
štědrosti to nebylo vůbec znát! Všude jste nás vítali, očekávali, 
přispívali do pokladničky, i na ulicích při setkání obdarovávali. 
Vaše radost je naší největší motivací. 
 

Dalším přínosem koledy je poznání okolí. Děti, ale i vedoucí, 
se tak seznámí se svými sousedy i vzdálenějšími obyvateli 
Teplic. Jedna skupinka navštívila i stáj se třemi králi - což byla 
tři jehňátka chovatelem panem Martincem takto pojmenovaná, 
protože se narodila na Tři krále. 
 

Po loňské těsně pocovidové sbírce, kdy jsme neměli společný 
oběd a odpolední setkání, to byla milá tříkrálová koleda. Vy-
braná částka byla o něco vyšší než loni. Opět jsme se nepodí-
vali do Bučnice a Adršpachu, ale jinak jsme prošli všechny 
části Teplic. Dost z vás nebylo doma, ale to tak bývá. Zvlášť, 
když jste nás často již nečekali.  
 

Z letošní sbírky bude možné opět část použít v Teplicích. Loni 
jsme podpořili uprchlíky z Ukrajiny ubytované v Teplicích. 
Letos bychom v tom snad i pokračovali, protože přeci jen na 
naše domy nepadají rakety ze sousední země. Pokud ale víte, 
komu rozumně pomoci, zavolejte na 774366522. 
Děkujeme vedoucím skupinek za pomoc, rodičům malých 
králů, dětem za účast a vám všem za příspěvky. 
Těšíme na příští koledu. Rádi mezi námi uvítáme další vedoucí 
skupinek a třeba opět navštívíme Adršpach. 

Za organizátory M. Mráz 

 Den              Oblast                    Vedoucí                  Vybráno 

So   7.1.       teplické bytovky     Anežka Šikutová            2416 
So 14.1.       Zdoňov                   Romana Kubová             7845 
So 14.1.       Bohdašín+Nový     Petr Diviš                        9502 
                    Dvůr, Dědov, Javor 
So 14.1.       Kamenec                Martina Malá                  6527 
So 14.1.       Dolní Teplice         Martin Mráz                   7749 
So 14.1.       střed Teplic            Helena Mrázová             7481 
Ne 15.1.       Horní Teplice        Helena Mrázová             3000 
Ne 15.1.       Lachov                   Martin Mráz                   3385 
Celkem                                                                            47905 
Více na www.farnostteplicenm.cz/trikralovasbirka 

Silvestrovská vycházka 31. 12. 2022 
Po covidové době, kdy jsme silvestrovskou vycházku nepořá-
dali, jsme se rozhodli, sice na poslední chvíli, vycházku zorga-
nizovat.  
I když deštivé počasí před vy-
cházkou mnohé odradilo, přesto 
se dvacítka dospělých a dětí se-
šla na Zámecké ulici. Na šestiki-
lometrové trase v okolí Teplic 
nad Metují skupina dětí a skupina 
dospělých plnily tradiční silvest-
rovský kvíz, který jsme vyhodnotili při společném občerstvení 
v hotelu Skalní mlýn. Během cesty došlo i na drobné doved-
nostní soutěže pro děti. A protože jsme procházeli kolem vstu-
pu do skal, došlo i na dotazy, které pohádky se v okolí Teplic 
nad Metují a především v Adršpašsko – teplických skalách 
natáčely (to v kvízu nebylo). 

Doufáme, že tradici silvestrovských vycházek zachováme i v 
dalších letech. 
Za odbor Sportu pro všechny TJ Slavoj Teplice nad Metují 

Jaroslava Moravcová 
 
 

Sportcentrum zaplnili mladí hasiči 
V sobotu 28. 1. 2023 se ve sportcentru v Teplicích 

nad Metují konal již 27. ročník soutěže Hasičský pětiboj. Sou-
těž má již mnoholetou tradici. Začínala jako trojboj v Jaroměři, 
poté soutěž přebralo SDH Jetřichov a od roku 2007 ji pořádá 
SDH Teplice nad Metují. V prvních letech se soutěž konala ve 
sportovní hale v Broumově a od roku 2014 ji pořádáme u nás v 
Teplicích nad Metují ve sportcentru. Díky prostorám sportcen-
tra jsme mohli soutěž rozšířit a z trojboje se stal pětiboj. V 
letošním roce se soutěže zúčastnilo 41 pětičlenných hlídek (17 
mladších, 18 starších a 6 dorostu), celkem tedy 205 soutěží-
cích. Na dodržování pravidel dohlíželo 23 rozhodčích z řad 
rozhodčích okresu Náchod a našeho SDH. Administraci soutě-
že zajišťovali 4 členové štábu soutěže a o občerstvení soutěží-
cích, vedoucích, rozhodčích i diváků se postaralo 5 členů SDH 
Teplice nad Metují. Všem, kteří se na organizaci soutěže podí-
leli, patří velké poděkování.  

Náš sbor reprezentovaly dvě hlídky mladších žáků a 
jedna hlídka starších žáků. Jak jsem již psala v minulých pří-
spěvcích, dětí máme hodně, a to i opravdu maličkých. Druž-
stvo A jsme tedy sestavili ze tří „mazáků“ (Janička Bašťúrová, 
Honza Szabó a Monča Lulková) a dvou nových dětí (Ondra 
Plný a Toník Krupička). Družstvo B tvořili dva větší 
„mazáci“ (Bára Krulichová a Max Kuchař) a tři naši nejmenší 
(Magda Malá, Jeník Říka a Nikola Široký). Starší startovali ve 
složení Jitka Bašťúrová, Marcin Dziuba, Eva Divišová, Anabel 
Kuchařová a Laura Ježková.  

Tréninkům celý náš tým dal, co mohl. Věděli jsme, že 
děti jsou šikovné a mají šanci na dobré umístění. Jak se ukáza-
lo, štěstí přeje připraveným. Děti závodily hlavně srdcem, vzá-
jemně se podporovaly, a tak si družstvo mladší A vybojovalo 
1. místo s družstvem starších, což znamená krásně se lesknoucí 

http://www.farnostteplicenm.cz/trikralovasbirka


zlato a mladší B skončili na nádherném 12. místě. Se třemi 
pětiletými dětmi naprosto skvělý výkon! Všem dětem i vedou-
cím patří obrovská gratulace a poděkování za reprezentaci. 
Samozřejmě musím zmínit, že žádná soutěž by se nekonala 
bez podpory. Tou největší je nám Město Teplice nad Metují a 
ZŠ a MŠ Teplice nad Metují. Bez poskytnutí prostor by soutěž 
nebyla. Město se i velkou měrou podílelo na věcných cenách 
pro startující děti, a tak nikdo od nás neodjel s prázdnou.  

V letošním roce se nám i povedlo získat dotaci od 
MAS Broumovsko+, z jejichž finančních prostředků byly za-
koupeny poháry a medaile. Koláče pro vítězná družstva napek-
li do soutěže žáci Střední školy hotelnictví, řemesel a gastrono-
mie, Trutnov, p. o. Slevou na zboží přispěl i pan Jiří Kohl. A 
malinovku dětem dodal pivovar Primátor.  

     Za mladé hasiče Hanka Dziuba, vedoucí kolektivu 

Historie zaniklé obce Libná – pokračování 
Nad starými pohlednicemi a fotografiemi 
V minulém čísle TO jsem začínala letopočtem 1848 v souvis-
losti s událostmi, které po tomto roce postupně měnily život 
obyvatel.  
Libná byla a je svou polohou a tvarem zajímavá i výjimečná, 
avšak představu o její podobě si můžeme udělat už jen z do-
chovaných pohlednic a fotografií (prohlédnout si je můžete v 
knize Adršpašsko, autorů Tomáše Dimtera a Pavla Lisáka ne-
bo Broumovsko Petra Bergmanna) a také ze starých adresářů. 
Život v obci pak barvitě líčí kniha autorky Waltraut Schmied z 
r. 1985, vydaná ve Forchheimu: Die Gemeinden Merkelsdorf 
und Liebenau (Obce Zdoňov a Libná). 
Zástavba v Libné volně navazovala na konec Zdoňova a táhla 
se v délce asi 4km mělkým údolím až ke státní hranici. Střed 
obce už najdeme pouze podle rybníčku a sochy sv. Jana Nepo-

muckého. Pravděpodobně nejstarší litografie z r. 1898 však 
přibližuje jinou Libnou: dává nám nahlédnout do dvora proslu-
lé vinárny Marie Steindlerové, kde se na zahrádce občerstvují 
poutníci a na dvůr přijíždějí dostavníky. Jiný pohled ukazuje, 
že tato vinárna stávala právě blízko zmíněného rybníka na 
okraji návsi u cesty vedoucí do Chelmska. Její historie sahá do 
konce 17. století, kdy tato budova byla rychtou a hostincem 
zároveň. Hospoda na rychtě měla číslo popisné 14 a vystřídalo 
se zde mnoho majitelů, poslední byl Liborius Fischer, kterému 
zájezdní hostinec s vinárnou patřil až do r. 1945. Tento podnik 
prý nabízel i možnost zapůjčení automobilu. Hostinec Lesní 
zátiší, rovněž u cesty do Chelmska, byl také velmi známý a 
často byl zpodobňován na pohlednicích. Na nich můžeme po-
zorovat, jak jeho majitel Johann Kostial prosperoval, když k 
původnímu stavení s doškovou střechou přibyla nejprve dřevě-
ná veranda a kuželkárna a pak ve dvacátých letech byl hostinec 
přestavěn a rozšířen o divadelní a taneční sál, kde byly pořádá-
ny bály, divadelní představení a jiné slavnosti. Další známou 
restaurací byl tzv. Vorwerk. Stával zde poplužní dvůr (něm. 
„Vorwerk“), kde se prý nejvíce dařilo zemědělskému hospoda-
ření, protože zde byly plochy polí úrodnější, větších rozměrů a 
v relativně rovném terénu. Na pohlednici z r. 1910 označené 
jako A. Kadletz, Gasthaus am kalten Vorwerk (hostinec u stu-
deného poplužního dvora, majitel A. Kadletz) je vyobrazeno 
prosté stavení, které moc hostinec nepřipomíná, třebaže jej prý 
navštěvovali hosté až z Trutnovska. V Adresáři tzv. politické-
ho okresu Broumov, Čechy z r.1907/8 se dočteme, že v té době 
žilo v Libné 519 obyvatel v 90 domech, v obci byl obecní 
úřad, dvoutřídní škola s 96 žáky, 4 hostince. Dále zde bylo 6 
živností na zpracování lnu, 3 obchodníci se lnem, pekař, pro-
dejce lahvového piva, řezník a uzenář, obchod se smíšeným 
zbožím, 2 obchody s potravinami, mlynář, kovář, 2 obuvníci, 3 
prodejci tabáku neboli trafiky, 2 truhláři, kolář, krejčí, dámská 
krejčová a malíř. Z dalších zdrojů ještě připojuji, že obyvatelé 
Libné pěstovali brambory a len, dále se živili košíkářstvím, 
výrobou košťat, v zimě drali peří, pracovali v lese (k tomu 
patřilo nejen kácení a vysazování stromů, ale také upravování 
lesních cest, udržování vodotečí a nahánění zvěře při lovech).                                                               
V adresáři je také zmíněno 6 živností provozujících kamenické 
práce. Tomáš Dimter v knize Adršpašsko píše, že se zde pro-
vozovala těžba a zpracování pískovce už od konce 18. století. 
Soupis rakousko-uherských lomů z roku 1901 uvádí šest lomů 
v Libné. Mezi nejstarší rodiny, které si na živobytí vydělávaly 
lámáním kamene a jeho zpracováním, patřili Ganselovi, Siege-
lovi a Ringelovi. V lomech se lámaly kvádry a desky křídové-
ho nazelenale žlutého pískovce, které nacházely využití pro 
stavební, umělecké a průmyslové účely. Tento pískovec byl ale 
také vhodný pro drobné kamenické práce, jako byly zárubně, 
chodníky, plotové sloupky nebo sakrální památky. O kvalitě 
pískovce v Libné může svědčit i skutečnost, že jej pro své so-
chařské a kamenické práce používal i trutnovský sochař Emil 
Schwantner. Dochovalo se několik fotografií z libenského lo-
mu, kde je sochař zachycen spolu s kameníky. Podrobně o jeho 
činnosti napíšu ještě v příštím čísle. 

PhDr. Miroslava Moravcová 

Nahoře celkový pohled na obec Libnou na počátku 20. století, 

Z  HISTORIE 



vpravo je vidět rybník a nad ním hostinec čp.14; dole hostinec 
Lesní zátiší s letní verandou a kuželkářskou dráhou stál u cesty 
na Chelmsko 

Detail pravděpodobně nejstarší pohlednice Libné s hostincem 
čp.14 (majitelka Marie Steindler, později Liborius Fischer) z 
konce 19. století 

Hostinec na samotě Vorwerk z r. 1910, majitel A. Kadletz 
 

 
Redpoint team z.s. s podporou Královéhradeckého kraje a 
Bikeresortu Broumovsko nechal vyrobit pneumatickou startov-
ní a cílovou bránu pro závod RALLYE SUDETY. Brána je 
díky možnosti výměnných bannerů využitelná i pro další závo-
dy, jako například APRÍLOVÁ OSMIČKA, BĚH TEPLICKÝ-
MI SKALAMI nebo TEPLICKÁ 10.  
Redpoint Team z. s. s podporou Města Teplice n. Metují pořádá 
v roce 2023 v Teplicích n. Metují 8 závodů.  

Více informací v prodejně Sportiv Redpoint nebo na 
www.redpointteam.cz. 

Vzácná specializace v náchodské nemocnici: otevřela 
se tu nová ambulance dětské gynekologie 
Málo známý, ale velmi potřebný obor – dětská gynekologie – 
má v náchodské nemocnici od 
konce minulého roku své zastou-
pení. Ordinující lékařkou v nově 
vzniklé ambulanci je MUDr. 
Pavlína Brátová, která splnila 
všechna náročná kritéria pro ates-
taci v dětské gynekologii. Na 
gynekologicko-porodnickém od-
dělení náchodské nemocnice pra-
cuje rovných dvacet let a je to 
také přibližně dvacet let, kdy se 
na tomto oddělení ambulance 
dětské gynekologie z personál-
ních důvodů uzavřela.  
Ambulance dětské gynekologie je 
umístěna v prostorách ambulantního traktu gynekologicko-
porodnického oddělení. K vyšetření je potřeba mít žádanku od 
praktického dětského lékaře. Další informace sděluje dětská 
gynekoložka MUDr. Pavlína Brátová.  
Jakým věkem je ambulance dětské gynekologie limitována?  
Je určená dívkám od narození do 19. roku života, tedy stejně 
jako pediatrická ambulance. Od 15. roku se ale již mohou děv-
čata registrovat u kteréhokoliv gynekologa. Většinou k nám 
přicházejí dívky s doporučením od dětského praktického lékaře 
či jiného dětského specialisty (endokrinologa, urologa, chirur-
ga...). Tento postup je určitě nejvhodnější, dětský lékař či speci-
alista totiž nejlépe posoudí, zda je v daném případě vhodná 
mezioborová spolupráce, či ne. 
Jaké potíže nejčastěji u svých dětských pacientek řešíte? 
U malých holčiček jsou to často srůsty, tzv. synechie. Dalšími 
častými důvody návštěvy u dětského gynekologa jsou výtoky, 
záněty, bolesti v podbřišku, nepravidelnost menstruačního cyk-
lu, poruchy dospívání, tedy předčasná či opožděná puberta, 
cysty vaječníků, ale také nádory rodidel, které naštěstí vzácně, 
ale přesto, existují už v dětském věku. Dále poskytujeme pora-
denství ohledně antikoncepce, podílíme se ve spolupráci s dět-
ským endokrinologem na hormonální substituci dívek v přípa-
dě, že je to potřeba. Dětský gynekolog také navrhuje lázeňskou 
terapii u dívek po operacích v malé pánvi či z jiných, přesně 
daných důvodů.                                                  Vaše nemocnice 

MAS Broumovsko+ pokračuje v projektu zaměřeném 
na vzdělávání 
V současné době probíhá v ORP Broumov v pořadí již třetí 
projekt MAP nazvaný Místní akční plán vzdělávání na Brou-
movsku III, který potrvá do konce listopadu roku 2023. Cílem 
tohoto projektu je navázání a rozvoj spolupráce mezi pedagogy 
a organizacemi, které se vzdělávání na Broumovsku věnují. Do 
projektu je zapojeno několik subjektů, především však mateř-
ské a základní školy z ORP Broumov. 
Vedení projektu zajišťuje Místní akční skupina (MAS) Brou-
movsko+, z. s., jež stála za realizací i předchozích dvou projek-
tů. První dvouletý projekt (MAP I) probíhal v letech 2016–
2017. V rámci MAPu I byla vypracována strategie rozvoje 
vzdělávání, bylo uskutečněno několik desítek seminářů a vzdě-
lávacích akcí pro pedagogické pracovníky, zřizovatele, děti i 
rodiče. Ve spolupráci s MAS Stolové hory, z. s. a MAS Mezi 
Úpou a Metují, z. s. byl v broumovském klášteře také uspořá-
dán první ročník dvoudenní konference „Učení pro život“. 
Čtyřletý MAP II, který MAS Broumovsko+ realizovala v letech 
2018–2021, prohloubil aktivity započaté v prvním projektu. V 
rámci MAPu II byla aktualizována původní dokumentace a 
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ustanoveny pracovní skupiny na téma rozvoj čtenářské a mate-
matické gramotnosti a rovné příležitosti. V průběhu 4 let bylo 
uspořádáno přes 50 vzdělávacích akcí. Rozvinula se spoluprá-
ce s místními knihovnami, muzei a dalšími vzdělávacími insti-
tucemi v území. V Centru pro rodinu se podařilo zajistit pora-
denské služby pro rodiny s dětmi, proběhl druhý ročník konfe-
rence „Učení pro život“ a nově byly organizovány úspěšné 
akce „Den gramotnosti“ a „Den volného času aneb jak se 
bavit po škole“. 
V novém projektu MAP III je hlavním cílem udržet navázaná 
partnerství a prohloubit proces společného místního akčního 
plánování. V rámci projektu dojde k aktualizaci dokumentace 
MAP, která mj. obsahuje strategickou část – Strategický rámec 
s investičními záměry školských zařízení, a implementační 
část – Akční plány na roky 2023–2025. Významnou aktivitou 
je proces evaluace, tedy vyhodnocení celého procesu místního 
akčního plánování, který na území Broumovska probíhal od 
roku 2016 do současnosti. Výstupem této aktivity bude Závě-
rečná evaluační zpráva. 
Pokud byste se rádi zapojili do projektu MAP III například 
formou účasti v pracovních skupinách, můžete nás kontaktovat 
na map@broumovsko.cz. Aktuální informace naleznete na 
facebookových stránkách Místní akční plán vzdělávání na 
Broumovsku nebo na webu www.mas.broumovsko.cz.  

V novém roce Vám nabízíme rozhovor s ředitelem 
ZUŠ Broumov Štěpánem Přibylem 
V novém roce ZUŠ Broumov přichází se dvěma projekty. 
Prvním je projekt Letem světem. Kromě naší školy budou do 
projektu zapojeny také například: Dětský domov Broumov, 
komunitní centrum Začít spolu či Základní škola a Praktická 
škola Broumov. Společně jej představíme 15. a 
 16. února 2023. 
Povězte, prosím, více o historii a myšlenkách tohoto pro-
jektu.  
Projekt Letem světem spadá pod platformu On Stage, která má 
původ ve španělském městě L’Hospitalet, kde se snažili přimět 
děti z ulice, aby naplňovaly svůj život smysluplně; tehdy je 
učili hrát na kytary a zpívat ve snaze je tím kultivovat. On 
Stage je v roce 2022 s přesahem do 2023 realizován v Brou-
mově a při schůzkách pilotní skupiny mne napadla myšlenka 
spojit broumovské instituce pod záštitou naší ZUŠky v projek-
tu Letem světem a propojit svět dětí, které se chodí vzdělávat k 
nám do ZUŠky, se světem dětí, které se k muzice a tanci dosta-
nou jiným způsobem. Je to myšlenka propojit majoritní a mi-
noritní skupiny, která mě zajímá, a tak, jak člověk postupně 
působí v umění a ve společnosti, docházím k tomu názoru, že 
je potřeba jakýkoliv problém ve společnosti vynést na tzv. 
„světlo boží“, otevřít ho tedy a diskutovat jej, protože čím víc 
se komunikuje, tím je blíž ideálnímu stavu. Přijde mi, že nyní 
je díky platformě On Stage příležitost tyto věci otevřít a pomy-
slné bariéry a předsudky dále řešit. 
V plánu je také projekt O ztracené vodě, který bude před-
staven veřejnosti v Broumově 14. a 15. června 2023. Může-
te o něm říci více? 
Již před dvěma a půl-třemi lety nás ohledně projektu O ztrace-
né vodě kontaktovala Štěpánka Balcarová. Štěpánku jsem po-
znal jako studentku, která začala studovat Konzervatoř Jarosla-
va Ježka v době, kdy jsem studoval Pražskou konzervatoř. 
Potkali jsme se v bigbandu Back Side Big Band. Od té doby o 
sobě víme a jsme spolu v kontaktu také díky Andree Šulcové, 
která působí ve Štěpánčině bigbandu Concept Art Orchestra, 
jenž Štěpánka postavila po návratu ze studií v polském Krako-
vě. 
Projekt O ztracené vodě má formu dětské operky, která vy-

zdvihuje aktuální a ožehavé téma nedostatku vody nejen v 
české krajině, a pojednává o tom, jak se zvířátka v lese popa-
sují s nedostatkem vody. Za ZUŠ Broumov do ní bude zapojen  
dětský sbor, přičemž koncepce vypadá tak, že každé dítě ve 
sboru bude mít ještě mluvenou repliku nebo pěvecký sólový 
výstup. Hudební doprovod zajistí profesionálové; rytmickou 
sekci si Štěpánka přiveze z Prahy a dechovou sekci tvoří hosté 
a my jakožto učitelé. Operku bude režírovat Matěj Forman, 
jeden z potomků Miloše Formana, a měla by být produkována 
jak v Broumově (14. a 15. 6. 2023), tak i na pražském festivalu 
ARENA pod záštitou Divadla bratří Formanů na lodi Tajem-
ství koncem června. 
Město Broumov společně se ZUŠ Broumov jednají o no-
vých prostorách pro naši školu na místě bývalé pošty. V 
jaké fázi je nyní řešení této věci? 
Děkuji za tuto otázku. Věc se má tak, že architekt MgA. Viktor 
Vlach dokončil a v září 2022 předal studii dispozičního řešení 
Městu Broumovu. Dále se podařilo domluvit s novým vedením 
Města Broumova pokračování ve snaze připravit podmínky 
pro uskutečnění snu celé ZUŠ Broumov a nutné potřeby pro 
celé Broumovsko a zastupitelstvo schválilo v rámci svých pri-
orit na rok 2023 částku 2 500 000 Kč na zadání výběrového 
řízení, ze kterého vyjde zpracovatel provádějící projektové 
dokumentace na rekonstrukci a přístavbu celého objektu. Vy-
tvoření projektové dokumentace ke stavebnímu povolení vní-
mám jako zásadní krok pro získání finanční podpory realizace 
rekonstrukce. Držme tomuto počinu prosím všichni palce! 
Děkuji Vám za rozhovor. 
Děkuji za příležitost. A pokud ještě mohu, rád bych popřál 
všem do nového roku 2023 více vstřícnosti, trpělivosti, pocho-
pení, vzájemné podpory a snahu porozumět nynějším spole-
čenským otázkám v širších souvislostech. A hlavně přeji všem 
být v rámci možností v relativním klidu a mít radost z malič-
kostí. 

Za ZUŠ Broumov Martin Ptáček 

Své „ANO“ si řekli 
dne 7. ledna 2023 v obřadní síni  
Antonín Bláha a Milada Vajsarová.  
 

     Novomanželům přejeme hodně štěstí !!! 
 
STATISTIKA  matriky a evidence obyvatel za rok 2022 
V našem matričním obvodu bylo v roce 2022 uzavřeno 43 
manželství, z toho se 38 obřadů konalo v Teplicích nad Metují 
a 5 obřadů v Adršpachu. V témže roce došlo přímo v tomto 
matričním obvodu k sedmi úmrtím. 
V roce 2022 došlo ke snížení počtu obyvatel v Teplicích nad 
Metují o 11 osob. Pohyb obyvatel byl následující: 
- počáteční stav k 1. 1. 2021 – 1 572 osoby, 
- přistěhování - 30 osob, 
- narození - 4 osoby, 
- odstěhování - 27 osob,  
- úmrtí - 18 osob, 
- konečný stav k 31. 12. 2022 – 1 561 osoba. 

J. Záleská, matrikářka 
 
 
 
 

 
KIS a turistické informační centrum  

Teplice nad Metují, Horní 13 
 

OTEVÍRACÍ DOBA - únor, březen 
PONDĚLÍ - SOBOTA 

8:00 – 11:30    12:00 – 16:00 
 

Provozovatel: Město Teplice nad Metují, Rooseveltova 15 
 
 

SPOLEČENSKÁ  KRONIKA 

ZUŠ  BROUMOV 

mailto:map@broumovsko.cz
http://www.mas.broumovsko.cz


Vlastimil Vondruška - LUCEMBURSKÁ 
EPOPEJ I.  
KRÁL CIZINEC 
Románová freska začíná nástupem Jana Lu-
cemburského na český trůn a končí smrtí jeho 
syna, římského císaře a českého krále Karla 
IV. Je to jedno z nejslavnějších období našich 
dějin, kdy byla Praha centrem římské říše, ale 
aspirovala i na to, aby se stala „druhým Ří-

mem“ křesťanstva. Složitý zápas obou panovníků o vládu do-
ma i v zahraničí se prolíná se snahou severočeské a jihočeské 
šlechty upevnit otřesené postavení českých zemí a chránit sta-
vovské výsady šlechty.  

 
Tereza Brodská - MOJE MÁMA JANA 
BREJCHOVÁ 
Tato kniha je životním příběhem herečky 
Jany Brejchové, jedné z největších českých 
filmových hvězd, zachycený její dcerou Tere-
zou Brodskou. Na podkladě společných roz-
hovorů přibližuje úspěšnou filmovou kariéru 
herečky, která v šedesátých letech zářila také 
na evropské scéně. Vypráví o spolupráci s 

filmovými kolegy, kteří byli součástí její profesní kariéry, ně-
kdy i osobního života. Setkáme se s režiséry Jiřím Krejčíkem 
či Milošem Formanem a nahlédneme do zákulisí natáčení s 
herci jako Pierre Brice nebo Jan Werich.  

 
Robert Bryndza - OSUDNÉ SVĚDECTVÍ 
Detektiv Erika Fosterová se během večerní 
procházky v okolí svého nového domu v Blac-
kheath ocitá na místě činu. Brutálně zavražděná 
žena je Vicky Clarkeová, která měla svůj vlast-
ní podcast o skutečných zločinech. 
Poté co se Erika připojí k vyšetřování případu, 
zjistí, že Vicky pracovala na nové epizodě 
podcastu o sexuálním predátorovi, který loví 

mladé studentky v okolí jižního Londýna, a než se v hluboké 
noci vloupá k nim domů, dlouho je sleduje. .. 

 
Anne Glenconner - DVORNÍ DÁMA 
Můj život s britskou královskou rodinou 
Anne Glenconnerová se již v dětství spřátelila 
s budoucí královnou Alžbětou II. a její sestrou, 
princeznou Margaret. To ovšem ještě neměla 
tušení, že jednou ponese Alžbětě vlečku při 
korunovaci a že se na více než třicet let stane 
Margaretinou oficiální společnicí, dvorní dá-
mou. V knize poutavě a s humorem provádí 

čtenáře třpytivým světem tiár a korunek, který ale nikdy nepři-
pomínal rajskou zahradu. 

 
Wilbur Smith - DIVOKÝ PŘÍLIV 
Píše se rok 1774. Rob Courtney žije svůj život 
v poklidné obchodní stanici na východoafric-
kém pobřeží a sní o dobrodružství. Po smrti 
dědečka využije příležitost a odplouvá jako 
černý pasažér do Anglie. Brzy ovšem přijde 
téměř o všechno a nezbývá mu než nastoupit 
na britskou válečnou loď, která míří přes At-
lantik zkrotit vzbouřené americké kolonisty…  
 
Jana Poncarová - HEREČKA:  
MÚZA PRVNÍ REPUBLIKY 
První světová válka skončila a duch divokých 
20. let posedl srdce všech svobodomyslných 
umělců. Patřila mezi ně i herečka Jarmila Horá-
ková. Navenek působila sebevědomě, uvnitř 
však skrývala nejistoty, které si vypisovala do 

svého deníku. S prvními láskami přichází také dilema - je 
možné se vdát a zároveň se naplno věnovat divadlu? Vážná 
nemoc však přerušila oslnivou kariéru v zárodku. O dvě deseti-
letí později objevuje Jarmilin příběh díky deníku také herečka 
a spisovatelka Olga. V období protektorátu se pro ni výjimeč-
ný osud stává nejen inspirací, ale i mostem ke svobodě, který 
vede daleko za hranice ponuré reality.  

 
Linda Castillo - STRMÝ PÁD 
V motelu je nalezeno mrtvé tělo mladé ženy. 
Případu se ujímá policejní náčelnice Kate Bur-
kholderová, která si uvědomuje, že oběť znala. 
Rachael Schwartzová byla půvabná, ale problé-
mová amišská dívka, která před lety opustila 
společenství a utekla z Painters Millu. Proč se 
vrátila do města? A kdo mohl mít důvod k brutál-
ní vraždě? Kate začíná pátrat v Rachaelině minu-

losti, ale čím víc toho o jejím životě zjišťuje, tím více si uvě-
domuje, že měla nepřátel více než dost – a to jak ze strany 
amišů, tak Američanů. Mohla za to její výbušná povaha i neo-
chota podřídit se jakýmkoli pravidlům. Na povrch pozvolna 
vyplouvají tajemství, jež měla zůstat skryta, a bezohledný vrah 
je rozhodnut zastavit Kate za každou cenu…  

 
Kathryn Hughes - KRABIČKA VZPOMÍ-
NEK 
Jenny slaví sté narozeniny a při té příležitosti 
rozjímá nad minulostí. Myšlenky se jí vrací 
především k dávným událostem, které dopo-
sud skrývala, protože na ně není zrovna hrdá. 
Otevře krabičku, v níž si schovává vzpomín-
ky na turbulentní časy, a rozhodne se podnik-
nout cestu, která jí pomůže vyrovnat se s mi-

nulostí. Chce se vrátit do malebné vesničky v Itálii, která se 
stala němým svědkem tragických událostí.  
Mladá ošetřovatelka Candice, která si plánuje zářivou budouc-
nost s láskou svého života, si stoletou stařenku oblíbí a na-
vzdory generačním rozdílům se stanou přítelkyněmi.  
Candice se zájmem naslouchá Jennyinu vyprávění a moudrým 
radám – s jednou výjimkou. Nechce slyšet pravdu o svém 
vztahu. Když se domlouvají, že bude Jenny na její cestě do 
Itálie doprovázet, ani jedna z nich netuší, jak moc si vzájemně 
ovlivní život a že stoletá moudrá žena může ještě zažít velké 
překvapení...  
 
 

 

Ples města Teplice nad Metují doslova klepe na dveře a 
pro ty, kteří ještě stále váhají, máme pár informací, které mož-
ná pomohou v rozhodování….  
Letošní tombolu jsme pojali výjimečně a netradičně a i první 
ceny jsou toho důkazem. Kromě spousty drobných dárků, které 
potěší, pozorností a krásných cen od sponzorů, kteří i letos nás 
ve velkém podpořili, jsme se rozhodli, že tou nej a top výhrou 
bude něco, co vám umožní poznat krásu našeho kraje z výšky, 
v nekonečném tichu, z ptačí perspektivy a umožní vám zažít 
něco, na co se nezapomíná a co vám v srdci navždy zůsta-
ne….Víte? Tušíte? Pokud jste si řekli, že by to mohl být let 
balónem, tak – hurá – přesně tak. Ano, ta hlavní výhra bude 
LET BALÓNEM. A protože se říká, že ve dvou se to lépe 
táhne, tak i naše letenka bude pro dva… 
Ale tím naše super výhry nekončí. Do oblak se vznese i pár 
dalších, ale tentokrát pro změnu na křídlech a se zkušeným 
pilotem….  
Takže??? Ještě váháte? Myslíme, že není nač čekat…Dobrá 
hudba, nálada, přátelé – to vše je zaručeno a zajištěno. 
11.února v Penzionu Metuje od 20:00 hodin se na vás moc 
těšíme.  

Bohdana Vavřenová, kulturní referentka 

VÝBĚR  Z  KNIŽNÍCH  NOVINEK 

PLES  MĚSTA 



 KULTURA 



 
 
Omezení ordinační doby v měsíci březnu 2023 
Ve dnech 2. 3. 2023 (čtvrtek) a 3. 3. 2023 (pátek) nebudou v 
provozu naše ordinace. 
Dne 6. 3. 2023 bude ordinační doba v Radvanicích zkrácena 
do 14:30 hod. 
Ve dnech 7. 3. 2023 (úterý) a 8. 3. 2023 (středa) nebudou v 
provozu naše ordinace.  
Dne 9. 3. 2023, ve čtvrtek, bude ordinace pouze v Radvani-
cích a to od 13 do 15 hodin.  
Bude zastupovat MUDr. Magdalena Šturalová 
Dne 10. 3. 2023, v pátek, bude ordinace pouze v Teplicích na 
Metují a to od 13 do 15 hodin.  
Bude zastupovat MUDr. Magdalena Šturalová 
Mimo výše uvedené termíny bude provoz ordinace dle běž-
ných ordinačních hodin.  
V případě akutního zdravotního problému navštivte odpoví-
dající ambulanci v nemocnici. 

MUDr. Ladislav Záveský 
 
 
 
Přijmeme na dlouhodobou brigádu pracovníky  
strážní služby, možno i důchodce, noční směny, 
objekt Teplice nad Metují. 
TEL: 602 388 423, 606 091 491 
Tueri s.r.o. 
K Žižkovu 282/9 
Praha 9 
Ičo: 28418034 Dič: CZ 28418034 

 

 
Hledáme pracovníka na pozici: 

Referent/ka informačního centra 
Firma TS Adršpach, s.r.o. hledá pracovníka na pozici 
„referent/ka informačního centra“ v Adršpašských ska-
lách. Jedná se o jednu z nejnavštěvovanějších oblastí České 
republiky, práce je tedy velmi rozmanitá a zajímavá. Po-
kud znáte Adršpach, jeho okolí a je Vám toto místo blízké, 
rádi Vás přivítáme v našem kolektivu. 
 
NÁPLŇ PRÁCE  

poskytování informací návštěvníkům skal, veřejnosti 
komunikace s návštěvníky 
vyřizování telefonátů, emailů 
hmotná zodpovědnost 
práce na PC 
obsluha kasy 

NABÍZÍME 
přátelský pracovní kolektiv 
zajímavé finanční ohodnocení 
spolupráce možná na HPP  
firemní oblečení pracoviště na jednom z nejkrásnějších 

míst ČR 
 

POŽADUJEME 
středoškolské vzdělání s maturitou 
znalost cizích jazyků (AJ, PL, NJ) 
znalost Adršpachu a okolí 
výborné komunikační schopnosti a příjemné vystupování 
schopnost řešit problémy 
pečlivost, spolehlivost, zodpovědnost 
ochota pracovat o víkendech a svátcích  

Nástup možný od března 2023 
V případě zájmu a pro bližší informace volejte + 

420 731 151 654. 
Těšíme se na Vaše reakce! 

 
————————————————————————— 
 

Hledáme pracovníka na pozici: 
PŘEVOZNÍK 

Firma TS Adršpach, s.r.o. hledá pracovníka na pozici 
„převozník - kapitán malého plavidla“  
v Adršpašských skalách.  
 
NÁPLŇ PRÁCE 
obsluha pramice s českým a polským výkladem 
 
NABÍZÍME 
-přátelský pracovní kolektiv 
- zajímavé finanční ohodnocení 
- smlouvu na HPP na dobu určitou 
- příplatek na penzijní pojištění 
- stravenkový paušál 
- firemní oblečení 
- pracoviště na jednom z nejkrásnějších míst ČR 
 
POŽADUJEME 
- fyzická zdatnost 
- vhodná znalost polského jazyka 
- výborné komunikační schopnosti a příjemné vystupování 
- schopnost řešit problémy 
- pečlivost a spolehlivost 
- ochota pracovat o víkendech a svátcích 

 
Nástup možný od dubna 2023 

V případě zájmu a pro bližší informace volejte 
+420 731 151 654. 

Těšíme se na Vaše reakce! 

ORDINACE MUDr. ZÁVESKÉHO 

INZERCE, REKLAMY 



 

Hledáme pracovníka na pozici: 
STRÁŽCE PŘÍRODY 

 

Firma TS Adršpach, s.r.o. hledá pracovníka na pozici 
„strážce přírody“ v Adršpašských skalách. Jedná se o 
jednu z nejnavštěvovanějších oblastí České republiky, 
práce je tedy velmi rozmanitá a zajímavá.  
Pokud znáte Adršpach, jeho okolí a je Vám toto místo 
blízké, rádi Vás přivítáme v našem kolektivu. 
 
NÁPLŇ PRÁCE  

kontrola dodržování návštěvního řádu 
poskytování informací návštěvníkům skal 
kontrola vstupenek úklid skal 

 
NABÍZÍME 

přátelský pracovní kolektiv 
zajímavé finanční ohodnocení 
smlouvu na HPP na dobu určitou 
stravenkový paušál 
firemní oblečení pracoviště na jednom  
z nejkrásnějších míst ČR 

 
POŽADUJEME 

znalost Adršpachu a okolí 
vhodná znalost cizích jazyků (AJ, PL, NJ) 
výborné komunikační schopnosti a příjemné  
vystupování 
schopnost řešit problémy 
pečlivost a spolehlivost  
ochota pracovat o víkendech a svátcích  

 
Nástup možný od dubna 2023 

V případě zájmu a pro bližší informace volejte  
+ 420 731 151 654. 

Těšíme se na Vaše reakce! 

 
 

 
 
 
 
 
 

 


